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محله کن کم کم سامان می گیرد؛ با پروژه های 
محیط زیستی و گردشگری که شهرداری از 
یک ســو در این محدوده کهن و البته خوش 
آب و هوای تهران به اجرا درمی آورد و طرح های 
تفصیلی و موضوعی از ســوی دیگر که باعث 
می شــوند تا اهالی آن بتوانند خانه های خود 

را نو کنند.
دیروز نخســتین رویداد امید و افتخار سال 
جدید به بهره برداری از مجموعه ورزشــی - 
خدماتی دژباغ کن اختصاص داشت؛ رویدادی 
که با حضور علیرضا زاکانی، شهردار، مهدی 
چمران و پرویز سروری، رئیس و نایب رئیس 
شورای شهر تهران، حجت الاسلام احمدعلی 
قانع، امام جمعه کن و تعدادی دیگر از مدیران 
شــهری پایتخت و جمعی از ســاکنان این 
محله برگزار شد. این رویداد، پنجاه ویکمین 
پویش امیــد و افتخار شــهرداری تهران 
به حساب می آید که در جریان آن، به صورت 
ویدئوکنفرانس، مجموعه تفریحی »ســرای 
عموعباس« در محله »نفرآبــاد« منطقه۲۰ 

تهران نیز به بهره برداری رسید.

تحقق عدالت و کاهش فاصله طبقاتی شمال 
و جنوب شهر 

شهردار تهران در مراسم دیروز با تأکید دوباره بر 
لزوم تحقق عدالت و کاهش فاصله طبقاتی میان 
شمال و جنوب شهر تهران گفت: »از نکات مورد 
توجه شورای ششم تحقق عدالت و کاهش فاصله 
طبقاتی میان شمال و جنوب شهر تهران بود. یکی 
از مظاهر این بی عدالتی نیز در مناطق بالایی تهران 
است؛ مثلا در همین محله یک طرف رودخانه کن 
وضع مناسبی دارد و سمت دیگر آن دارای وضعی 
کاملا نامناســب اســت؛ به نحوی که درصورت 
رخداد بلایای طبیعی این منطقه آسیب پذیرتر 
از ســایر بخش ها خواهد بود. در مدیریت شهری 
جدید می خواهیــم پرونده های به جــا مانده از 
قبل را ببندیم و پرونــده بازی برای آینده برجای 

نگذاریم.«

ساخت و ساز در باغ های کن؛ خط قرمز مدیریت 
شهری

علیرضا زاکانی در رابطه با مصوبه کمیسیون ماده ۵ 

پیرامون ده کن، گفت: »ده کن به 4قسمت تقسیم 
شــد؛ نخســت ۳۰۰هکتار منطقه کوهسار، دوم 
۱۸۰هکتار باغ خرمالو که قرار است آن را تبدیل به 
تفرجگاهی برای شهروندان تهرانی کنیم و مدیریت 
آن را نیز به خود مردم کن بسپاریم تا منبع درآمدی 
برای ساکنان این محله باشد، سوم ۷۹هکتار منطقه 
مسکونی که چالش اصلی ما نیز مرتبط با این ناحیه 
اســت و چهارم ۱۶۰هکتار توتستان که وضعیت 
مناســبی ندارد و هنوز دربــاره آن تصمیم گیری 
نشده است. در جلسه بعدی کمیسیون، پرونده ده 
کن تکمیل می شود و با این کار یکی از چالش های 
چند ۱۰ ساله مردم حل خواهد شد. ما بناست در 
کن کاری کنیم که هویت این منطقه حفظ شود و 
جایگزین بافت سنتی آن برج های بلندمرتبه نشود؛ 
به همین جهت یکی از خطوط قرمز ما ساخت وساز 
در ۱۸۰هکتار از باغ های کن است. البته زمینه را 
برای ساخت وساز در ۷۹هکتار منطقه مسکونی کن 
که ۵هزار شهروند در آن ساکن هستند هم فراهم 

خواهیم کرد.«

رشد 6۲درصدی ساخت وساز در بافت فرسوده 
ســکاندار پایتخت در رابطه با اقدامات مجموعه 
مدیریت شــهری پیرامون نوســازی بافت های 
فرسوده گفت: »رشــد ۶۲درصدی ساخت وساز 
در بافت های فرســوده از اتفاقات خوبی است که 
نوید کاهش مشکلات در آینده را می دهد. توصیه 
کلامی به مردم در رابطه با رعایت مسائل ایمنی 
خوب است، اما کافی نیســت. باید زمینه را برای 
میدانداری مردم و نوســازی بافت های فرسوده 
توســط خود آنها فراهم کرد. در همین رابطه در 

کمیسیون ماده ۵ ساماندهی ده ونک، اسلام آباد 
و نفرآباد تصویب شد.«

دژباغ کن، موتور محرک توسعه محله 
سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای 
شهر تهران هم دیروز با اشــاره به این نکته که ده 
کن بعد از شــهرری با بیش از ۶هزار سال تاریخ، 
از قدیمی ترین محلات تهران اســت، گفت: »در 
محله نفرآباد پس از سال ها در کمیسیون ماده۵، 
مشکل مردم این منطقه حل شد و امیدواریم افتتاح 
دژباغ کن هم بتواند به عنوان موتور محرک توسعه 
این محله ایفای نقش کنــد. در محله کن اماکن 
تاریخی متفاوتی داریم و در یکی از تاریخی ترین 
محله های تهران هستیم و بسیاری از اتفاقات خوب 
گردشگری به واسطه بافت تاریخی و آب و هوای 
خوب در این محله رقم می خورد. پروژه دژ باغ کن، 
ازجمله پروژه های محرک توسعه است تا راه را برای 
رونق محله ها فراهم کنــد. از ابتدای کار خواهش 
می کنم تدبیری اندیشیده شود تا این پروژه بتواند 

نقش خوبی ایفا کند.«

افزایش صدور پروانه در بافت فرسوده 
حمیدرضا صارمی، معاون شهرســازی و معماری 
شــهرداری تهــران در پنجاه ویکمیــن رویــداد 
»امیدوافتخار« با بیان اینکه سال گذشته آمار صدور 
پروانه افزایش پیدا کرد، گفت: »۱۰ســال در صدور 
پروانه برای مســکن در رکود بودیم و سال گذشته 
به دلیل اتفاقات بد فصل پاییز ســال سختی بود، اما 
این تهدیدها در همین ســال به فرصت تبدیل شد. 
در مناطق یک تا ۳ کاهش صدور پروانه داشتیم، اما 

در مناطق بافت فرسوده افزایش این امر را مشاهده 
کردیم. مسکن از رکود درآمد و ۶۲ درصد ساخت وساز 
در بافت فرســوده افزایش پیدا کرد. صــدور پروانه 

ساخت وساز در سال گذشته به ۳۷۰۰مورد رسید.«

افتتاح فاز دوم کارخانه سیمان 
معاون شهردار تهران با بیان اینکه امسال قرارگاه 
جهادی با ۲هــدف به فعالیت می پــردازد، گفت: 
»رهبری در شــعار امســال که مهار تــورم بود با 
صراحت به موضوع تولید مسکن پرداختند و همه 
موظف هســتیم این اصل فراموش شده که برخی 
با غفلت باعث کاهش آن شدند را افزایش بدهیم. 
امســال نخســتین هدف تحقق تفاهمنامه هایی 
اســت که داشــتیم و امیدوارم تا اواخر امســال 
۵۰ تا ۸۰ درصــد کار انجام شــود. دومین هدف 
اینکه بتوانیم تمام بخش هــای تولیدی و تعاونی 
محــلات را وارد کار کنیم. در ســال گذشــته در 
راستای تشویق شــرکت های دانش بنیان فاز اول 
کارخانه سیمان ری افتتاح شد. امسال فاز دوم این 
کارخانه افتتاح می شود که اقدام بزرگی در بخش 
دانش بنیان هاست. پروژه بازآفرینی در کن با تدبیر 
شهردار منطقه و ریاست سازمان نوسازی در حال 

انجام است و به زودی ابلاغ می شود.«

باز کردن گره چندین ساله کن
حجت الاسلام والمســلمین قانع، امام جمعه کن 
هم در پنجاه ویکمین رویــداد امید و افتخار گفت: 
»نکته اول اینکه برای طرح تفصیلی کن سال هاست 
طرح ها و برنامه هایی را مطرح می کنند، اما منتظریم 
که این گره مانند دیگر نقاط شهر به دست مدیریت 
شهری باز شود؛ زیرا صبر مردم رو به انتهاست. انتظار 
نداشتیم که پروژه دژباغ کن به این سرعت تکمیل 
شود و از این بابت باید از شهردار تهران و مجموعه 

مدیریت شهری تشکر و قدردانی کنم.« 

احداث دژباغی با رعایت اصول زیست محیطی
  سال۹۸ عملیات عمرانی پروژه دژباغ کن شروع 

شد.
  ۵۰درصد از این پــروژه تا قبل از مدیریت جدید 

شهری انجام شده بود.
  این پروژه با مســاحت 4۹۰۰متــر در ناحیه۲ 

منطقه۵ احداث شده است.
  ۵۰درصد از فاز عملیاتی پروژه در یک سال اخیر 

انجام شد.
در افتتاح دژ باغ کن تنها 4 درخت جابه جا شد که 

تمام آنها زنده هستند.

بازگشایی درهای باغ تاریخی تهران
در پنجاه ویکمین رویداد امید و افتخار شهرداری تهران »دژ باغ کن« و »زائرسرای عموعباس« افتتاح شدند

گود برج میلاد ایمن شد
معاون شهردار تهران در گفت وگو با همشهری از حرکات خطرناک گود برج میلاد و روند ایمن سازی آن خبرداد

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

فضاهای عمومی و رسانه های محیطی 
در شهرهای آموزش دهنده

آموزش های شــهروندی اگرچه به اشکال 
مختلف از گذشته تاکنون در بیشتر کشورها 
متداول بوده است اما این روزها اقبال زیادی 
پیدا کرده اســت.طرفداران آموزش های 
شــهروندی معتقدند که ۲رکن اساســی 
اصلاحات در همه جوامع، نهادسازی و ارتقای مناسبات اجتماعی 
و فرهنگی از طریق آموزش است. این دو لازم و ملزوم یکدیگرند و 

پابه پای هم باید رشد کنند.
 هنوز به معنای واقعی شــهرهای ما نتوانسته اند از ظرفیت های 
موجود برای این منظور استفاده کنند چراکه شهر آموزش دهنده 

به شهروندانش فضا براي یادگیري مي دهد.
ارائه آموزش هاي زیســت محیطي، چگونگي تعامل با طبیعت 
و چرخه هاي زیســتي و بالا بردن آگاهي عموم مردم در زمینه 
بازآفرینی شــهری در کنار افزایش تعامــلات اجتماعی، خلق 
روحیه مشارکت شهروندي و ایجاد احساس تعلق به شهر و محل 
زندگی، امروزه در همه شــهرهای آموزش دهنده اهمیت دارد 
چراکه ارتقاي مشارکت اجتماعی و فرهنگ شهروندی با استفاده 
از فضاهای شهری باکیفیت امکان پذیر است. گفت وگوی رودررو 
در بین شهروندان مستلزم ایجاد فضاي گفت وگوست و این فضا 
مي تواند پیاده روي مناســب ، پارک، پارکلت، پلازای شــهری، 
فرهنگ سرا، پارک هاي علمي ـ آموزشي، کتابخانه، نمایشگاه و 
سالن هاي کنسرت، تئاتر، موسیقي، کافه های مختلف، جشنواره، 
کارناوال، سمینار، مجله و رسانه هاي مختلف و یا فضاهاي مذهبي 
مانند مسجد، تکیه، حسینیه، سقاخانه، تعزیه و...... باشد که همگی 
جزئی از فضاهای عمومی شهر هستند.  حال سوال این است که آیا 
تهران یک شهر آموزش دهنده به حساب می آید؟ نقش مبلمان و 
تجهیزات شهری به عنوان رسانه های محیطی  و یکی از ابزارهای 
آموزش در شهر تهران چقدر است؟ آیا فضاهای عمومی ما فضای 

تعاملات اجتماعی را فراهم می کند؟
واقعیت این است که فضاهای عمومی در شهر تهران نتوانسته است 
حتی از رســانه های محیطی برای ارتقاي آگاهی و آموزش های 
شهروندی استفاده کند. آنچه برای ما در فضاهای عمومی مورد 
توجه است بحث نوع کنش یا فعالیت شهروندان در فضای شهر 
اســت که متاســفانه کیفیت پایین فضاها باعث شده است که  
تعاملات اجتماعی، دیدارها، برخوردها و صحنه حضور شهروندان 
شدیدا تضعیف شود.  مبلمان شهری دارای معنای بسیار وسیعی 
است. مبلمان شهری شامل تجهیزات شناخته شده و نصب شده 
در شهرها، خیابان ها و فضاهای باز است که مورد استفاده عمومی 
قرار می گیرد. ایستگاه های اتوبوس، علائم شهری، پارکلت ها، تمام 
تجهیزات شــهری، صندلی ها، بیلبوردها و.. همگی جزو مبلمان 
شهری به حساب می آیند. مبلمان شهری نه تنها نمادی از تاریخ و 
فرهنگ یک شهر است و هویت شهر و حس تعلق را در افراد زنده نگه 
می دارد که نقش مهمی به عنوان رسانه های محیطی در شهرهای 
آموزش دهنده دارد. تعدد و گوناگونی این عوامل در شهر پتانسیل 
بسیار خوبی را به منظور سود جســتن در جهت انتقال مفاهیم 
آموزشی در اختیار برنامه ریزان و مدیران شهر آموزش دهنده قرار 
می دهد. برای مبلمان شهری در شهر آموزش دهنده نه تنها زیبایی و 
شکیل بودن فرم و تناسب اندازه آن و مکان یابی مناسب این رسانه ها 
مدنظر است، بلکه محتوای آنها و تناسب محتوا با رسانه محیطی 

مورد نظر نیز اهمیت ویژه ای می یابد.
 *شهردار منطقه9 تهران

 آغاز فاز دوم توسعه شرقی 
خط 4متروی تهران 

پاسخ عملی شهرداری تهران به درخواست دانشجویان

توسعه شبکه متروی تهران در اقصی نقاط پایتخت و دسترسی 
آسان شهروندان به ایستگاه های این شبکه، یکی از درخواست های 
اصلی مردم از مدیریت شهری بوده؛ البته اعضای شورای اسلامی 
شهر تهران به همراه مدیران ارشد شهرداری نیز آن را در اولویت 
برنامه های عمرانی– خدماتی خود قرار داده اند؛ همچنانکه رویکرد 
بودجه ای شهرداری تهران در سال ۱4۰۲نیز گواهی بر رفع این 

دغدغه عمومی است.
 به گزارش همشــهری، چندی قبل یکی از دانشجویان پردیس 
فنی - مهندسی شهید عباسپور )دانشــگاه شهید بهشتی(، به 
نمایندگی از جمع چند هزار نفری دانشــجویان دانشــگاه امام 
حسین)ع(، پردیس فنی - مهندسی شهید عباسپور و دانشگاه آزاد 
واحد تهران شمال، طی نامه ای از شهردار تهران درخواست تسریع 
در عملیات اجرایی پروژه توسعه شرقی خط 4مترو را داشتند. در 
نامه ارسالی به دبیرخانه مرکزی اداره کل حوزه شهرداری تهران، 
عنوان شده بود که این مراکز دانشجویی همگی در محله حکیمیه 
قرار دارند، اما نزدیک ترین ایستگاه مترو به آن محدوده، ایستگاه 
فرهنگسراست که ۸کیلومتر تا دانشگاه امام حسین)ع( و ۵کیلومتر 
تا ۲دانشگاه دیگر فاصله دارد. باتوجه به مراجعه روزانه دانشجویان 
به این دانشگاه ها و همچنین نرخ هزینه های حمل ونقل شخصی، 
این دانشجویان درخواست پاسخ عملی مدیریت شهری به انتظار 
و درخواست مطرح شده را داشتند که در کوتاه ترین فاصله زمانی 
ممکن از ارسال این نامه، تفاهمنامه ای جهت آغاز عملیات اجرایی 
فاز دوم پروژه توسعه شرقی خط 4مترو، بین شهرداری تهران و 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی منعقد شد. در این تفاهمنامه، پروژه 
توسعه شرقی خط 4از شمال تقاطع بزرگراه های شهید سلیمانی و 
شهید باقری تا محدوده دانشگاه آزاد واحد تهران شمال و پردیس 
فنی- مهندسی شهید عباسپور، در مسیری به طول ۶کیلومتر و با 
۶ایستگاه در دستور کار قرار گرفت. به این ترتیب و با تامین به موقع 
منابع مالی، انتظار می رود طبق برنامه زمانبندی شده، جمعیت 
ساکن محدوده شمال شرق تهران و همچنین دانشجویان پرتعداد 
دانشگاه های این محدوده از شهر تهران، از ۱۰ایستگاه پروژه توسعه 

شرقی خط 4بهره مند شوند.
عملیات اجرایی فاز نخست پروژه توسعه شرقی خط 4از ایستگاه 
شهید کلاهدوز در منتهی الیه شرقی این خط تا تقاطع بزرگراه های 
شهیدسلیمانی و شــهید باقری به طول تقریبی ۵کیلومتر و با 
4ایستگاه، از سال ۱4۰۰آغاز شده اســت و حفاری فاز دوم هم 
از امسال آغاز می شود و انتظار می رود حدودا تا ۲سال آینده به 

بهره برداری برسد.

سردار محمدحســین حمیدی، رئیس 
پلیس راهور تهران بــزرگ گفت: تعداد 
موتورسیکلت ســوار  نفــر  هــزار   ۷۵
در ســال گذشــته بــه کمــک طــرح 
موتوریــار آموزش دیدند و ۵۵ دســتگاه 
توقیــف  را  ســنگین  موتورســیکلت 
کردیم که این اتفاقات منجر به کاهش 
۶ درصــدی ســهم موتورســواران در 

تصادفات شد.

6
درصد

فاطمــه تنهایــی، شــهردار منطقــه 8 بــا 
اشــاره بــه رشــد ۳۰۰ درصــدی صــدور 
پروانه ها در بافت فرســوده این منطقه 
در مقایســه بــا مــدت مشــابه گفــت: با 
توجــه بــه اهمیــت داشــتن ایمنــی 
بافت هــای  نوســازی  و  شــهروندان 
فرســوده، همــه همکارانــم در منطقــه 
همســو بــا اهــداف مدیریــت شــهری 
پایتخــت در راســتای کاهــش زمــان 
و تســهیل در فراینــد اخــذ مجوز هــا در 

سال جاری تلاش خواهند کرد.

300
درصد

حمیدرضــا صارمــی، معاون معمــاری و 
شهرســازی شــهرداری تهــران بــا اشــاره 
به بسته تشــویقی برای نوســازی بافت 
شــهری گفــت: در ســال جدیــد متــراژ 
بســته های نوســازی ۲۰ متــر افزایــش 
یافته اســت. در بسته نوســازی حداقل 
۱۲۰ متر را درنظر گرفتیــم تا متقاضیان 
بتواننــد در عــرض ۶ متــر، ســاختمان 
۴ طبقــه و در عــرض 8 متــر تــا ۵ طبقــه 

بسازنند.

20
متر

میزبانی از 5هزار بازدیدکننده 
در خانه موزه های پایتخت

نوروز امسال حدود ۵هزار و ۷۰۰نفر از شهروندان، 
خانه موزه های ســیمین و جلال و اخــوان ثالث را 
به عنوان مقصد گردشــگری خود انتخاب و از آنها 
بازدید کردند. این خانه موزه ها در ســال های اخیر 
توسط شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری 
تهران مرمت و بازسازی شد و در اختیار عموم مردم 
قرار گرفــت. به  گفته وحیدرضــا انارکی محمدی، 
مدیرعامل شــرکت توســعه فضاهــای فرهنگی 
شــهرداری تهران در ایــام نوروز، روزانــه بیش از 
۸۰۰نفر از این دو خانه مــوزه بازدید کردند که این 
آمار نشان دهنده اقبال عمومی به فرهنگ و مراکز 
فرهنگی اســت. بازدید از خانه موزه های سیمین 
و جــلال و اخوان ثالــث رایگان بــوده و آنطور که 
انارکی محمدی عنوان کرده: تعداد بازدیدکنندگان 
از این خانه موزه ها افزایش 4۲درصدی نسبت به سال 
گذشته را نشان می دهد. او گفت: »خانه موزه مشاهیر 
و نویســندگان، اصالت و هویت شــهرها محسوب 
می شوند؛ بنابراین امسال یکی از رویکردهای اصلی 
شــرکت توســعه فضاهای فرهنگی، حفظ، احیا و 
بهره برداری هر چه  بهتر از خانه مشــاهیر است.« 
به گفته مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای فرهنگی 
شــهرداری تهران، خانه جلال آل احمد و سیمین 
دانشور در برگیرنده تمام آثار پژوهشی و تحقیقاتی، 
یادمان ها، هدایا، دست نوشــته ها، کتب و مجلات، 
تصاویر و فیلم ها و گفت وگوهــا و دیگر آثار مادی و 

معنوی مرتبط با جلال و سیمین است.

نقل قول خبر

عدد خبر

پیگیری

 خبر

سیدمحمدرحیم مرتضوی*یادداشت

چهره جدید در ضلع شرقی حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع(
همزمان با افتتاح دژباغ کن در منطقه5، مجموعه عموعباس شــامل مجموعه خدماتی فرهنگی و 
آموزشی در منطقه۲۰ به بهره برداری رسید. شــهردار تهران درخصوص احداث پروژه عمو عباس 
در محله نفرآباد گفت: »متأسفانه در گذشته این محیط ها تبدیل به محیط های بی دفاع شهری شده 
بودند و شهرداری بخشی از آنها را خریداری و تملک و رها کرده بود که امروز با تلاش همکاران ما 
این مجموعه ها آماده شده و در اختیار شهروندان این محلات قرار گرفته است.« زاکانی با اشاره به 
ساخت وساز در محله نفرآباد پس از ده ها سال گفت : »به لطف الهی و با همکاری وزارت میراث فرهنگی 
با تغییر اندکی از طرح تفصیلی سازوکار ساخت وساز در محله نفرآباد آغاز شده است و ان شاءالله چهره 
جدیدی را در ضلع شرقی حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( شاهد خواهیم بود.« همچنین سیدنظام 
رضوی، شهردار منطقه۲۰ درباره این پروژه گفت: »مجموعه عمو عباس در منطقه۲۰ با همکاری سازمان 
نوسازی شهر تهران در محله نفرآباد و در مجاورت حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( احداث شده 
است و اقدام خوبی در بازآفرینی محدوده نفرآباد خواهد بود. ان شاءالله تا پایان سال 4۰ تا 5۰پروژه در 
حوزه های مختلف ازجمله مسکن. آموزشی و خدماتی به بهره برداری خواهد رسید. در حال حاضر 
نیز 5پروژه در حوزه فرهنگی در منطقه۲۰ در حال احداث است که این حوزه ها مرتبط با حوزه کودکان، 
بانوان، زائرسرا و مجموعه ورزشی است. در دوره جدید مدیریت شهری ان شاءالله این پروژه ها تک 
به تک به بهره برداری خواهند رسید و شاهد یک انقلاب در بازآفرینی و ساخت مسکن پیرامون حرم 

حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( در محله نفرآباد خواهیم بود.«

مکث

راه اندازی درگاهی برای آسیب دیدگان
احمــد احمدی صــدر، رئیــس ســازمان 
اجتماعــی  مشــارکت های  و  خدمــات 
شهرداری تهران: آسیب دیدگان اجتماعی، 
دستشان از همه جا کوتاه است؛ مدیریت 
شــهری این آمادگی را دارد تا  خدمات ویژه 
به این افراد ارائه دهد. درگاهی به نشــانی

nazreyari.com راه انــدازی شــده اســت 
و علاقه مندان می توانند کمک های ریالی 

خود را به آن واریز کنند.

هماهنگی برای ساماندهی 
دستفروشان محوطه تئاتر شهر

علیرضا نادعلی، ســخنگوی شــورای شهر 
تهــران: بــا شــهردار منطقــه ۱۱ هماهنــگ 
خواهیم کرد تا ســاماندهی دستفروشان 
محوطــه تئاتر شــهر با حفــظ حرمــت آنها 
انجام شود. دستفروشــان طبق روال باید 
به فضایی برای ساماندهی هدایت شوند 
که البته به این معنا نیست که اگر فضایی 

وجود نداشت ساماندهی صورت نگیرد.

رصد نیروهای انسانی با QR کد
محمدعلی الفت پور، رئیس مرکز نوسازی 
و تحول اداری شــهرداری تهــران: تعریف 
QR کــد بــرای ۱8هــزار نفــر از کارکنــان 
شــهرداری تهــران انجــام شــده اســت و 
به صورت پایلوت رصد نیروی انســانی در 
مناطق ۲۲گانــه از طریق نصب تابلوهای 
QR کــد بــرای نخســتین بــار در منطقــه 

۷آغاز شد.

گودال هــای خطرناک جان شــهروندان را تهدیــد می کنند. این 
گودال ها را با نام گودهای پرخطر می شناسیم. بیشترین گودبرداری 
در شمال تهران با عمق ۷۰ متر صورت گرفته که برخی تا ۸سال سن 
دارند و رها شده اند. یکی از پر سروصدا ترین آنها گود برج میلاد بود 
که ســالن همایش های برج را تهدید می کرد و ممکن بود در زمان 
برگزاری کنسرت یا برنامه حادثه ای عظیم رخ دهد و صد ها تن را به 
کام مرگ بکشاند. عباس شعبانی، معاون فنی و عمرانی شهرداری 
تهران در گفت وگو با همشــهری از ایمن سازی  این گود خطرناک 

خبر داد، اما این خطر لایه های دیگری هم داشت.
او با بیان اینکه گود برج میلاد، تهران را با خطری روبه رو کرده بود، 
می گوید: »سازه گود برج میلاد تحرکاتی داشت و اگر مقدار دیگری 

پیش می رفت به خطر نزدیک می شد.«
شعبانی ادامه می دهد: »مســئولیت گودها و وظیفه ایمن سازی  بر 
عهده صاحب گود است. اگر گودهایی که در اختیار شهرداری است 
را برای ایمن سازی  به ما ارجاع بدهند بدان ورود پیدا می کنیم. گود 
برج میلاد هم از این دست گود هاست و به ما ارجاع داده شده است 

و در حال ایمن سازی  آن هستیم.«
او از سابقه این گود می گوید: »سال ۹۳بنا بود ساختمان بلندی در 
کنار برج میلاد ساخته شود، اما در آن زمان طراحی تغییر می کند 
و بدین ترتیب تصمیم بر آن می شــود تا ارتفاع ســاختمان جدید 
کمتر شود تا نمای برج میلاد را تحت الشعاع قرار ندهد. درحالی که 
مقاوم سازی  گود حداکثر یک ســال و نیم تاریخ انقضا داشت ولی 
۷ ســال از آن زمان می گذرد و باید هر چه سریع تر تعیین تکلیف 

می شد.«
معاون شهردار تهران توضیح می دهد: » برداشت هایی را ما از گود 

انجام دادیم و مشاهده کردیم از رأس گود تحرکات غیرطبیعی رخ 
داده است که بلافاصله وارد شدیم و به سازه نگهبان رسیدیم. چند 
روش مطرح بود. یکی اینکه داخل گود خاک ریخته شود تا ارتفاع 
آن افزایش پیدا کند و به جداره گود تکیه بدهیم که حرکت نکند. 
دیگر اینکه سازه های نگهبان زده شود که سازه ها موقت است و سوم 
اینکه سازه ای بسازیم که بعدا هم مورد استفاده قرار گیرد که با تدبیر 

شهردار تهران سومین مورد به نتیجه رسید.«
او می افزاید: » ایجاد سازه ای که برای افزایش ایمنی درنظر گرفته 
شده تاکنون ۶۰درصد پیشرفت داشــته و می توان در فاز ۲از این 
بخش به عنوان پارکینگ یا سایر خدمات استفاده کرد ولی در حال 

حاضر در فاز یک یا ایمن سازی  هستیم.«
شعبانی تغییرات و ایمن ســازی  این گود را اینگونه بیان می کند: 
»تقریبا بناست تا این سازه همســطح پارکینگ سالن همایش ها 
شود. می توان زیرساخت هایی در آن مجموعه دید که سرمایه گذار 
هم بدان ورود پیدا کند. به گونه ای عمل کردیم که با طرح های آینده 
برج میلاد حداکثر تطبیق را داده باشــیم تــا بیت المال هدر نرود. 

تقریبا تا تیرماه فاز اول یا همان ایمن سازی  انجام می شود.«
معاون شــهردار تهران در پایان تأکید می کنــد: »این گود مرکز 
همایش ها را تحت تأثیر قرار می داد که در حال حاضر می توان گفت 

ایمن سازی  شده است.«

سیمین برادرانگزارش
روزنامه نگار
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